

## Referat

MØDEDATO  
21 SEPTEMBER 2023  
TID 12:00 - 16:00  
STED  
DANNER: NANSENS-  
GADE 1

MØDEDELTAGERE:  
PETER JUUL  
MAJA LØVBJERG HANSEN  
STINNE CECILIE HJORTH-AN-  
DERSEN  
BO HEIDE-JOCHIMSEN  
AMALIE SMISTRUP  
HENRIETTE BONNET  
SUSANNE MARIA LAM-  
HAUGE  
SARA BECH JAKOBSEN  
LARS MICHAEL  
JONAS NIKOLAJ JAKOBSEN  
HANNAH EMILIE JEROME  
INCE  
LEISE JOHNSEN  
OLE MIKKELSEN

[21. september 2023]

SEKRETARIATET:  
ASK BENDIXEN BENNETZEN  
RASMUS JUST CHRISTESEN  
VICTORIA MØLLERTHOMSEN

### Udsatterådsmøde 21 september 2023

Tid	Dagsordenspunkt	Ansvarlig
12:00 - 12:30	Frokost	Sekretariatet
12.30 - 12.35	<b>Ad 1) Godkendelse af dagsorden og referat</b> <ul style="list-style-type: none"><li>Udsatterådet skal godkende mødets dagsorden og referatet fra udsatterådsmødet den 1. juni.</li></ul>	Peter

	<p><u>Bilag:</u></p> <ul style="list-style-type: none"> <li>• 1a: Referat fra udsatterådsmøde 1. juni.</li> </ul>	
<b>12.35 - 12.55</b>	<p><b>Ad 2) Orienteringer og godkendelser.</b></p> <ul style="list-style-type: none"> <li>• Nye medlemmer <ul style="list-style-type: none"> <li>○ Kirkens Korshær: Jonas Nikolaj Jakobsen</li> <li>○ Gadejuristen: Henriette Bonnet</li> <li>○ Settlementet: Hannah Emilie Jerome Ince</li> </ul> </li> <li>• Joannahuset inviteret med som gæster på dagens møde. Indstillingen af Joannahuset er blevet behandlet på SUD den 20. september.</li> <li>• Høringssvar til Megaeventstrategi.</li> <li>• Forkortede mærkesager. Sekretariatet arbejder på at opdatere den lange version</li> <li>• Svar fra Udlændinge- og integrationsministeriet vedr. udsatte migranter.</li> <li>• Svar fra Justitsministeriet vedr. udsatte migranter.</li> <li>• Takkebrev til SUD til endelig godkendelse. <ul style="list-style-type: none"> <li>○ Evt. med justeringer pba. budget 2024</li> </ul> </li> <li>• Anbefalinger til følgevansordning sendt til BCV</li> <li>• Mulighed for at rådsmøder afholdes som hybridmøder.</li> <li>• Debatarrangement om afkriminalisering af narkotika i København</li> </ul> <p><u>Bilag:</u></p> <ul style="list-style-type: none"> <li>• 2a: Høringssvar til megaeventstrategi</li> <li>• 2b: Forkortede mærkesager</li> <li>• 2c: Svar fra udlændinge og integrationsministeriet</li> <li>• 2d: Takkebrev til SUD</li> <li>• 2e: Anbefalinger til følgevansordning</li> <li>• 2f: Ang. Henvendelse fra Københavns kommunes udsatteråd</li> <li>• 2g: Besvarelse af spørgsmål nr. 50650718</li> <li>• 2h: Bilag 261 Status for indsatsen mod utryghedsskabende lejre</li> <li>• 2I: Bilag 291 Status for indsatsen mod utryghedsskabende lejre</li> <li>• 2J: Invitation til debatarrangement om afkriminalisering af narkotika i København.</li> </ul>	Peter og Sekretariatet

<b>12.55 - 13.10</b>	<p><b>Ad 3) Budget 2024</b></p> <ul style="list-style-type: none"> <li>Opsummering af rådets indsats ift. budget 2024. Herunder budgetseminar den 18. august.</li> </ul> <p><u>Bilag:</u></p> <ul style="list-style-type: none"> <li>3a: Rådets præsentation til budgetseminar 18. august.</li> <li>3b: Rådets høringsvar til forslag til budget 2024.</li> <li>3c: Budgetaftale for 2024</li> <li>3d: overblik over vedtagne og afviste budgetforslag under Socialudvalget</li> </ul>	Maja, Stinne og Sekretariatet
<b>13.10 - 13.30</b>	<p><b>Ad 4) Drøftelse af emner som skal tages om ved socialborgmesterens besøg på årets sidste rådsmøde.</b></p> <ul style="list-style-type: none"> <li>Socialborgmesteren gæster Udsatterådet på årets sidste møde den 7. december. Rådet skal drøfte hvilke emner de ønsker at tage op med Socialborgmesteren.</li> </ul>	Peter
<b>13.30 - 13.45</b>	<b>Pause</b>	
<b>13.45 - 15.45</b>	<p><b>Ad 5) Temadrøftelse om vold</b></p> <p><u>Bilag:</u></p> <ul style="list-style-type: none"> <li>5a: oversigt over tilbud til voldsramte i København</li> </ul>	Danner og Reden
<b>15.45 - 16.00</b>	<p><b>Ad 6) Afslutning og eventuelt</b></p> <ul style="list-style-type: none"> <li>Rådet beslutter hvor næste rådsmøde afholdes samt kommer med ønsker til dagsorden.</li> </ul>	Peter
<b>16.00 - 16.30</b>	<b>Rundvisning på Danner</b>	

Bilag:

- 1a: Referat fra udsatterådsmøde 1. juni
- 2a: Høringsvar til megaeventstrategi
- 2b: Forkortede mærkesager
- 2c: Svar fra udlændinge og integrationsministeriet
- 2d: Takkebrev til SUD
- 2e: anbefalinger til følgevansordning

- 2f: Ang. Henvendelse fra Københavns kommunes udsatteråd
- 2g: Besvarelse af spørgsmål nr. 50650718
- 2h: Bilag 261 Status for indsatsen mod utryghedsskabende lejre
- 2I: Bilag 291 Status for indsatsen mod utryghedsskabende lejre
- 2J: Invitation til debatarrangement om afkriminalisering af narkotika i København. 2a: [Indsæt titel]
- 3a: Rådets præsentation til budgetseminar 18. august.
- 3b: Rådets høringssvar til forslag til budget 2024.
- 3c: Budgetaftale for 2024
- 3d: overblik over vedtagne og afviste budgetforslag under Socialudvalget
- 5a: oversigt over tilbud til voldsramte i København

## Referat

### Ad 1) Godkendelse af dagsorden og referat

Peter bød velkommen til mødet. Udsatterrådet godkendte dagsordenen og referatet fra rådets møde den 1. juni 2023, med en bemærkning om, at det fremover i referatet skal benævnes, hvem der er til stede til mødet.

### Ad 2) Orienteringer og godkendelser.

Rådet bød velkommen til Jonas Nikolaj Jakobsen fra Kirkens Korshær, Henriette Bonnet fra Gadejuristen og Hannah Emilie Jerome Ince fra Settlement, som er nye medlemmer i rådet.

Der blev også budt velkommen til Amalie Smidstrup fra Joannahuset, som er med som gæst på dagens møde. Hertil blev der informeret om, at indstillingen om Joannahusets indtræden i rådet er gået videre til borgerrepræsentationen og forventes godkendt inden december.

Der blev orienteret om Udsatterrådets høringssvar til Københavns Kommunes Megaeventstrategi. Hertil blev der spurgt ind til proceduren omkring høringssvar. Der blev svaret, at proceduren er, at sekretariatet skriver og orienterer om, når der skal laves høringssvar. Sekretariatet udarbejder et udkast på høringssvaret på forhånd eller efterspørger kommentarer fra rådet.

Rådet blev orienteret om det nye kortfattede dokument over rådets mærkesager. Sekretariatet arbejder på at opdatere den lange version. Det blev påpeget at mærkesagen 'Ulighed i sundhed' mangler i det forkortede mærkesagsdokument. Sekretariatet tjekker op på det, da der formentlig er sket et teknisk fejl.

Rådet blev yderligere orienteret om Udlændinge- og integrationsministeriet samt Justitsministeriets svar vedr. udsatte migranter. Flere af rådets medlemmer udtrykte en generel utilfredshed med svarets konklusioner på baggrund af mangelfuldt datamateriale fra Rigspolitiet. Bo udarbejder et kvalificeret bud på et svar fra Rådet til ministeriet med data/dokumentation fra Projekt Udenfor.

Rådet blev orienteret om, at anbefalingerne fra sidste rådsmøde ifm. følgevansordningen er sendt til BCV, hertil var der ingen yderligere bemærkninger.

Efterfølgende drøftede rådet muligheden for, at rådsmøderne fremover afholdes som hybridmøder. Det blev påpeget, at fysiske møder er vigtige for skabelsen af et godt netværk og en stærk fortrolighed. Hertil blev det pointeret, at hybridmøder ikke skaber samme konstruktive miljø og at rådsmedlemmerne har mulighed for at sende en suppleant. Rådet blev hermed enige om at afvise muligheden for hybridmøder,

samt enige om, at der ved særlige behov kan tages kontakt til sekretariatet.

Drøftelsen vedr. hybridmøder førte til en generel drøftelse af onboarding og rådets funktion som netværk. Sara efterspurgte en mere strukturel onboarding til rådet, samt eventuelle netværksmøder. Rådet drøftede på denne baggrund onboarding og netværksstyrkene praksisser. Sekretariatet påpegede i forbindelse hertil, at velkomstpakken til nye medlemmer er blevet revideret, og at sekretariatet vil sørge for at gensende velkomstpakken således, at alle nye medlemmer har modtaget den.

Rådet blev orienteret om invitation til debatarrangement om afkriminalisering af narkotika i København. Maja efterspurgte handling fra Københavns Kommunes side indenfor gældende lovgivning fremfor at anmode Regeringen om lovændringer. I forbindelse hertil drøftede rådet oplevelsen af generelle uoverensstemmelser mellem det der bliver sagt og det der bliver gjort fra Københavns Kommune.

Afslutningsvis blev rådet orienteret om Teknik- og Miljøforvaltningens arbejde vedr. forslag til en udvidelse af nytårsåbne toiletter. I den forbindelse efterspørger Teknik- og Miljøforvaltningen eventuelle bemærkninger fra rådet til udkastet. Udkastet sendes ud til rådets medlemmer for skriftlige bemærkninger.

### **Ad 3) Budget 2024**

Maja og Stinne fortalte om deres deltagelse til budgetseminaret den 18. august. I den forbindelse drøftede rådet budget 2024. Flere af rådets medlemmer pointerede, at bevillingsudløbene på budgettet er slående. I drøftelsen vendte rådet bl.a. Muhabet's ophørte bevilling, samt budgettets mangler ift. inuit.

### **Ad 4) Drøftelse af emner som skal tages op ved socialborgmesterens besøg på årets sidste rådsmøde.**

Til årets sidste rådsmøde den 7. december gæster Socialborgmester Karina Vestergård Madsen. I den forbindelse drøftede rådet hvilke emner de ønsker at tage op med Socialborgmesteren.

Det blev forslået, at finansiering af civilsamfundsindsatserne bliver taget op. Jonas forklarede eksempelvis, at en meget lille andel af Kirkens Korshærs budget finansieres kommunalt og at de derfor er afhængige af arv, donationer mv. I sammenhæng til dette fremhævede Peter, at et af rådets mærkesager netop handler om, at der bør ændres på fordelingen af midler mellem forvaltningerne i Københavns Kommune. Dette ønskes også taget op

Der blev efterspurgt en status på København Kommunes arbejde med den nationale hjemløsestrategi.

Stinne foreslog desuden et punkt hvortil rådet fortæller om dets igangværende arbejde. Hun forslår, at temadrøftelsen om vold i udsatte miljøet benævnes.

Afslutningsvis udtrykte rådet et ønske om at drøfte, hvordan socialudvalget, socialforvaltningen og organisationerne på udsatteområdet kan opnå et større samarbejde.

### **Ad 5) Temadrøftelse om vold**

Stinne og Susanne samt Karen Grith som er rådgivningschef i Danner afholdt en workshop, hvor der blev dykket ned i, hvordan der arbejdes med vold. Målet for workshoppen var udarbejdelsen af en problemanalyse, og hertil nogle anbefalinger, som eventuelt kan blive bragt til politisk niveau.

Workshoppen startede med en runde, hvor rådsmedlemmerne hver især blev spurgt indtil, hvem der udsættes vold og hvilke former for vold udsatte i de respektive organisationer udsættes for. Rådsmedlemmerne nævnte mange forskellige grupper af voldsudsatte

Efterfølgende blev rådet opdelt i grupper for at drøfte følgende spørgsmål: Hvad er barriererne for at bryde med vold på egen hånd og for at søge/tage imod hjælp? Samt om der er noget, at rådsmedlemmerne synes, der virker i dag.

I forhold til barrierer for at bryde med vold på egen hånd, blev følgende barrierer bl.a. nævnt:

- Mangel på kompetence til at identificere vold.
- Mangel på myndighed til at bryde med vold (fokus på børn)
- Fastlåste familiesyn (Eks. Om at børn skal tilbage til sine forældre)
- Vold er et sprog, som er den del af både forbandelsen og overlevelsen. Vold er i miljøet og regulerer hierarkierne. Dette kan også anskues som en barriere.

I forhold til barrierer for at opsøge hjælpen nævnte rådet bl.a. følgende barrierer:

- At den voldsudsatte borger ikke er stabiliseret.
- Mangel på tilbud (f.eks. en snæver målgruppe til krisecentre)

- Juridiske forhold, f.eks. kan det være vanskeligt for et barn med en voldelig forælder at opsøge hjælp, hvis forældrens opholdstilladelse kommer i fare.

Afslutningsvis drøftede rådet den efterfølgende arbejdsproces. I den forbindelse besluttede rådet at nedsætte en arbejdsgruppe. Susanne fremhævede, at Danner gerne vil facilitere arbejdsgruppen og foreslog at man eventuelt kunne invitere nogle specialister med som ikke er repræsenteret i rådet.

#### **Ad 6) Afslutning og eventuelt**

Næste udsatterådsmøde afholdes den 7. december. På dagsordenen til næste møde ønskes en opfølgning på arbejdsgruppen om vold. Derudover foreslog Ole, at WeShelter eventuelt kunne dele erfaringer ift. deres arbejde med LGBT+.